
در ادامه بررس�ي عواملي كه موجب ش�ده تا 
س�ند تحول بنيادين آم�وزش و پرورش پس 
از 10 سال دوباره درگير جلس�ات بازنگري و 
اصلاح باشد و در حالي كه محمود فرشيدي، 
وزي�ر اس�بق آم�وزش و پ�رورش و يك�ي از 
دس�ت اندركاران اصل�ي طراحي اين س�ند، 
در گف�ت  و گو با »ج�وان« مجموع�ه مديران 
مياني آموزش و پرورش و اميد به  اجراي سند 
2030 را از جمله موانع اصلي اجراي اين سند 
برشمرد، اين بار به سراغ يكي ديگر از مديراني 
رفته ايم كه س�اليان گذش�ته نقش مهمي در 
اجراي اي�ن س�ند داش�ته و عم�لًا مي توان 
ميزان اجراي س�ند تحول بنيادين آموزش و 
پرورش را كارنامه دوران پاياني مسئوليت وي 
دانس�ت. دكتر محمد مهدي نويد ادهم، دبير 
كل سابق ش�وراي عالي آموزش و پرورش در 
گفت  و گو با »جوان« به برخي از س�ؤالات در 
خصوص اجراي اين س�ند پاس�خ داده است. 

س�ند تح�ول آم�وزش  و  پ�رورش 
قرار ب�ود چگونه باش�د و مش�كل 
چيس�ت كه اكنون به  دنبال اصلاح 
آن هس�تند؟ چه كنيم اين سند به 
هر حال اجرايي ش�ود و چند س�ال 
ديگر جلس�ه نگذارند تا يك سري 
اصلاحات در خصوص وضعيت امروز 

سند انجام شود؟
ايج��اد تغيير و تح��ول در آم��وزش  و  پرورش و 
نهادهاي فرهنگي به خصوص در دوره ما يك امر 
طبيعي و جهاني است، به دليل اينكه تحولات در 
شرايط محيطي، سياسي، اجتماعي و فرهنگي 
اتفاق مي افت��د و يافته هاي علمي و پژوهش��ي 
فراواني هر روز به دانش  بش��ري افزوده مي شود. 
در اين ش��رايط نظام هاي آموزشي وظيفه دارند 
اين تحولات و يافته هاي علمي و پژوهشي را به 
نسل جوان منتقل كنند،بنابراين همه دستگاه ها، 
كش��ور و نهادها با امر تحولات دست و پنجه نرم 
مي كنند كه اين گاهي در ميان بعضي از كشورها 

بيشتر، گاهي كمتر است. 
اينكه تغييرات در آم��وزش و پرورش بايد اتفاق 
بيفت��د امر ضروري و جهاني اس��ت، ام��ا درباره 
اين اتفاق��ات در آم��وزش  و  پرورش كش��ور ما، 
پيچيدگي ها و دردهاي مزمن��ي وجود دارد كه 
طي سال ها نه تنها درمان نشده است، بلكه بر آنها 
افزوده هم شده است، در نتيجه لزوم اين تحولات 
را ضروري تر كرده است. مثلًا يكي از ضعف هاي 
جدي كه در نظام آموزش  و  پرورش مطرح است، 
بحث تمركزگرايي افراطي در سيس��تم اس��ت. 
به  دلايل مختل��ف آموزش  و  پرورش به  ش��دت 
متمركز ش��ده و اين سيستم به  شدت متمركز و 
البته فربه، توانايي همراهي با تحولات محيطي را 
ندارد تا درجا مدير مدرسه يا رئيس منطقه بتواند 
تصميم متناسبي را بگيرد كه عملياتي باشد. تا 

يك تصميم بخواهد در آموزش  و  پرورش بچرخد 
و سياستگذاري و تصميم گيري اداري انجام شود، 
زمان واكنش مناسب تمام شده و تصميم جديد 

بر اتفاق جديدي بايد انجام شود. 
يك مش��كل ديرينه ديگر در آموزش  و  پرورش 
ما بحث تغييرات مديريتي است كه از دير  زمان 
وجود داشته است. از قبل از انقلاب ميانگين مدت 
وزارت وزراي آموزش و پ��رورش حدود 19 ماه 
بود و بعد از انقلاب نيز ب��ه 22- 21 ماه افزايش 
پيدا كرده اس��ت. اي��ن تغييرات پياپ��ي وزرا در 
دستگاهي كه تصميمات آن دراز مدت است به  
هيچ وجه اجازه برنامه ريزي بلند مدت را نمي دهد. 
وزرا مي آين��د كار كوتاه م��دت انج��ام بدهند تا 
كارنامه موفقي داشته باشند، در حالي كه نظام 
آموزش و پرورش نظامي است كه بايد با صبوري 
كشت شود تا به بار بنشيند. اين نوع كاستي ها و 
مشكلات نهادينه شده در نظام آموزش  و  پرورش 
كشور سبب ش��ده تا برنامه هاي تحولي در طول 
اين صد سال گذشته از  جمله برنامه سند بنيادين 
آموزش  و  پرورش با چالش هايي روبه رو ش��ود و 
آنچنان كه برنامه ريزان پيش بيني كرده  بودند، 

برنامه هاي تحولي پيش نرود. 
برخي از منتقدان مطرح مي كنند كه 
سند فقط برخي از پارامترهاي كيفي 
را مطرح مي كن�د و اين پارامترهاي 
كيف�ي ب�ا توج�ه ب�ه ظرفيت هاي 
آموزش  و  پرورش از جمله مشكلات 
هميش�گي مالي و مس�ائلي از اين 
دست قرار نيس�ت هيچ گاه اجرايي 
ش�ود. بايد چه كنيم بالاخره روزي 
شاهد اين باشيم كه س�ند در حال 

اجرا است؟
س��ند تحول مجموع��ه اي از راهكارهاي كمي 
و كيفي اس��ت و اينك��ه منتق��دان آن را صرفاً 
كيفي و غيرقابل تحقق مي دانند واقعيت ندارد. 
راهكارهاي كمي و تحول پذير هم دارد؛ مثلاً وقتي 
مي گوييم دانش��گاه فرهنگيان براي ساماندهي 
نيروي انساني ايجاد شود، يك راهكار مشخص 
است كه عملياتي و اجرايي نيز شده است. برخي 
ديگر از اين راهكارها هم اجرا شده اس��ت، اما با 
توجه به تحولات محيطي و مس��تمر اين نوع از 
اسناد بايد در دوره هاي مختلفي روزآوري شوند و 
در خود سند هم پيش بيني شده كه هر پنج سال 

يك بار به روزآوري انجام شود. 
تعدادي از راهكارهاي س��ند عملياتي و اجرايي 
شده اس��ت؛ مثلًا تحولاتي كه در برنامه درس��ي 
س��ازمان پژوهش و تدوين كتاب هاي درس��ي 
انجام شد، كم نبوده و تحولات بسيار اميدبخشي 
بوده اس��ت. اين انتقاد وارد ش��د نظام آموزش  و  
پرورش به شدت حافظه گرا است كه برنامه ريزي 
شد و از دوره ابتدايي بحث تفكر و پژوهش يا بحث 
كار و فناوري مطرح ش��د. امروز بحث تربيت در 
ساحت هاي شش گانه مطرح است كه اينها همه 

پاسخ به نيازهاي زمان و در پاسخ به نقص هايي 
بود كه در آم��وزش و پرورش وجود داش��ت كه 
انجام و عملياتي ش��د. كتاب هاي ام��روز در هر 
پايه  تحصيلي و در هر درسي را كه دوست داريد 
با كتاب های يا 10 سال پيش مقايسه كنيد، اصلًا 

قابل مقايسه نيست. 
اين ادعاي ش�ما در حالي اس�ت كه 
هنوز ه�م رهب�ر معظم انق�لاب از 
مطال�ب غيرمفيد در كتب درس�ي 

انتقاد دارند. 
ما هر روز دانش نويي داريم باي��د اين تغييرات 
اتفاق بيفتد و اين نفي زحمات گذش��ته نيست. 
شما مي گوييد يك كتابي اين 10 اشكال را دارد، 
من هم مي گويم قبول است و اين مشكلات وجود 
دارد، ولي يك زماني مي گوييد كه اين مشكلات 
اصلاً حل نشده است، من مي گويم حل شده است، 
بخشي از مشكلات درمان شده و بخش ديگري 

درمان نشده است. 
از اين منظر كه امروز هم ما با مشكلاتي روبه رو 
هستيم، درست است و مش��كلاتي وجود دارد، 
ول��ي از منظر ديگ��ر تغييرات مثبت��ي در طول 
زمان اتفاق افتاده، اين س��خن هم درست است. 
شما مقايس��ه كنيد كتاب هاي درسي امروز، در 
هر كتاب و هر پايه اي كه خواستيد با كتاب هاي 
چند سال پيش چه از نظر ظاهر، شكل، محتوا، 
همخواني با شرايط سني دانش آموزان، شرايط 
بومي كشور و امثال آن، مي بينيد تحولات جدي 
اتفاق افتاده است، اما آيا اين كافي است؟ جواب 
نه است، تحولات اتفاق افتاده اما جاي كار دارد و 

بايد تحولات بيشتري اتفاق بيفتد. 
برخي از طراحان س�ند تحول يكي 
از دلايلي را كه باعث شده سند كند 
اجرا  شود، مسئولان و كارشناسان  
س�تادي مي دانند كه اعتق�ادي به 
اجراي س�ند ندارند. اين موضوع را 

قبول داريد؟
من در مجموع وقتي به آم��وزش  و  پرورش نگاه 
مي كنم نظام آم��وزش و پرورش خوش��بختانه 
باور به س��ند دارد و ضرورت و اهميت تغييرات 
را پذيرفته و با تأكيداتي كه مقام معظم رهبري 

فرمودند، ضرورت و اهميت و وظيفه خودش را 
درك كرده اس��ت كه بايد س��ند را اجرا كند، اما 
بعضي از جاها شناخت از س��ند متأسفانه اندك 
اس��ت، بنابراين آنچنان كه بايد به اين مس��ئله 

اهتمام ورزيده نمي شود. 
در مورد آن چيزي كه حضرت آقا فرمودند كه بايد 
گفتمان سازي شود، دست اندركاران برنامه ريزي 
كردند و بايد انجام بدهند و بيش از گذش��ته هم 
باي��د انجام دهن��د، ولي وقتي كه ي��ك ميليون 
معلم داريم، تغييرات در نظام آموزش  و  پرورش 
تغييرات فيزيكي نيس��ت كه با صرف دس��تور 
عملي و اجرا شود؛ بايد به باور يك ميليون معلم 
منتهي ش��ود، آنها بايد كم و كيف سند را باور و 
عملياتي كنند. من مدت هاست در نشست هايي 
كه با دوستان داريم، معلم هاي توانمند و قوي و 
باورمندي را در جاي جاي كشور سراغ دارم كه 
به ميدان آمده  و دارند سند را در كلاس و مدرسه 
خود اجرايي مي كنند. اگر خواس��تيد حتي من 
مي توان��م نمونه هاي اي��ن اف��راد را معرفي كنم 
كه برويد با آنها مصاحبه كنيد، اما اينكه س��ند 
همگاني ش��ده خير اينگونه نيست، بلكه زمان بر 

است و بايد اجرايي شود. 
كارشناسان پيشنهاد مي دهند كه 
اين س�ند براي اجرايي شدن وارد 
مدارس ش�ود. وقتي ي�ك ميليون 
معلم داري�م، همي�ن الان معلمان 
آموزش ببينند كه براي مهر شروع به 
اجراي بخشي از آن كنند. چه مقدار 
اين نظر قابل انجام اس�ت؟ اصلًا اگر 
بخواهيم اين سند را هر چه سريع تر 
به نتيجه برسانيم و نخواهيم 10 سال 
ديگر درگير جلس�ات باشيم، بايد 

چه كنيم؟
اين را كه سند بايد بيش  از  پيش عملياتي شود، 
من صددرصد قبول دارم. اين را كه سند اصلًا اجرا 
و هيچ اقدامي نشده است، قبول ندارم. اين را كه 
معلمان بايد بيش  از  پيش با مفاهيم و كاركردهاي 
سند آشنا شوند، هم قبول دارم، اما اجراي سند 
صرفاً در اختيار آموزش و پرورش نيس��ت، بلكه 
بايد يك عزم ملي شكل بگيرد. دستگاه هاي ديگر 
كه نقش دارند به ميدان بيايند، كمك آموزش و 
پرورش كنند تا اين س��ند اجرا شود و آموزش و 

پرورش را تنها نگذارند. 
مثلًا همين معلمان كه اشاره كرديد اصلي ترين 
عنصر تحول آفرين در آم��وزش  و  پرورش معلم 
اس��ت و دانش، توانايي و تخص��ص معلم در اين 
زمينه خيلي مهم اس��ت، اما متأس��فانه ش��اهد 
بوديم ك��ه در اين س��ال ها تع��دادي از معلمان 
وارد آموزش  و  پرورش ش��دند ك��ه برخي از آنها 
ش��رايط لازم را براي تدريس در درس خاص يا 
پايه خاص نداش��تند، در صورتي كه براس��اس 
قوانين و مقررات و س��ند تحول اين افراد بايد از 
مجراي دانش��گاه فرهنگيان عبور كنند كه اين 
اتفاق نيفتاده و اين مي تواند آس��يب زا باش��د. يا 
همين الان رتبه بندي معلمان، عنصري اس��ت 
كه مي تواند موجب نش��اط و شادابي در معلمان 
ش��ود، افزايش حقوقي بدهد و اين مش��كلات 
نابرابري هايي را كه در حقوق معلمان وجود دارد، 
جبران كند تا معلمان با آرامش خاطر در كلاس 
حضور پيدا كنند، ولي ببينيد چه مدت است چه 
مقدار در دستگاه هاي مختلف دارد مي چرخد و 
هنوز كه هنوز اس��ت، عملياتي نشده است. خب 
فقط تنها با معلم يا مدير مدرسه نمي شود سند 
را اجرا كرد. اگر مي خواهيم سند اجرا شود، بايد 
معلم انگيزه كافي داشته باشد و يكي از عنصرهاي 
انگيزه كافي معلم هم اقتصاد آموزش  و  پرورش و 

حقوق معلم است. 
 منتق�دان ه�م مي گويند كه ش�ما 
س�ندي با اه�داف عال�ي تصويب 
كرده ايد، ولي بودجه اي كه داديد به 

خود آموزش و پرورش هم نرسد. 
 اين را بايد دس��تگاه هاي ديگ��ر بدهند، همان 
دستگاهي كه سند را مصوب كردند، يعني شوراي 
عالي انقلاب فرهنگي يا مجلس كه به آموزش و 
پرورش مي گويد سند را اجرا كن، بودجه آن را هم 
مصوب كند، به آموزش و پرورش مي گويد سند را 
اجرا كن، ولي به سازمان برنامه و بودجه نمي گويد 
اين ميزان بودجه براي آن قرار بده؛ همه بايد به 

ميدان بيايند تا سند اجرا شود. 
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پوشش 5 ميليون دانش آموز در طرح تغذيه رايگان

اجراي سند تحول فقط در اختيار آموزش  و  پرورش نيست!
دبير كل سابق شوراي عالي آموزش  و پرورش در گفت  و  گو با »جوان«:

محمدمهدي نويد ادهم: آنهايي كه مي گويند سند تحول آموزش و پرورش اجرا شود، بودجه آن را هم بدهند!

س�ال  از  دانش آم�وز  ميلي�ون   5 ت�ا   3
آين�ده تح�ت پوش�ش تغذي�ه راي�گان 
گرف�ت.  خواهن�د  ق�رار  دانش آم�وزي 
صادق ستاري فرد، معاون تربيت بدني و سلامت 
وزارت آموزش و پرورش در آيين افتتاح اردوي 
عش��اير دانش آموزان دختر سراس��ر كشور كه 
در مش��هد مقدس برگزار ش��د از پوشش ۳ تا ۵ 
ميليون دانش آم��وز در طرح تغذي��ه رايگان در 
سال تحصيلي آينده خبر داد و اظهار كرد: تلاش 
مي كنيم صد درصد دانش آموزان عش��اير شامل 

اين طرح شوند. 
ستاري فرد با بيان اينكه عش��اير در همراهي با 

نظام و انقلاب هميش��ه خوش درخش��يده اند، 
افزود: عشاير غيور با امام خميني )ره( قبل و بعد 
از انقلاب همراه بوده اند و همراهي آنها در دوران 
دفاع مقدس و فتنه هاي بعد از انقلاب مثال زدني 
بوده به طوري كه عشاير بيش از 11 هزار شهيد 

تقديم انقلاب اسلامي كرده اند. 
وي خاطر نش��ان كرد: عش��اير از نفوذ فرهنگي 
دشمن مصون مانده اس��ت و اين مصونيت آنها 
برگرفت��ه از ويژگي هاي خ��اص آنه��ا از جمله 
صداق��ت، ايم��ان، ت��وكل، محبت اه��ل بيت و 

ولايتمداري آنها است. 
ستاري فرد با اش��اره به اهميت برگزاري چنين 

اردوهايي براي دانش آموزان دختر عشاير  اظهار 
كرد: نقش نظام تعليم و تربيت در نهادينه كردن 
ارزش هاي اسلامي و ايراني پر رنگ بوده است و 
زنان در توجه به معارف ديني و زنده نگهداشتن 
ارزش ها در جامعه عشاير نقش مهمي داشته اند. 
معاون تربيت بدني و س��لامت با اشاره به اينكه 
بيش از 2۴0 مدرسه شبانه روزي ويژه عشاير در 
كشور وجود دارد، گفت: وزارت آموزش و پرورش 
توجه و نگاه مثبتي به عش��اير، مناطق محروم و 
مرزي و بس��ط عدالت آموزش��ي در اين مناطق 
دارد و اين توجه در اين دوره و بر اس��اس برنامه 
عدالت محوري دولت سيزدهم، با شتاب بيشتري 

دنبال مي شود.  وي خاطر نش��ان كرد: در سال 
تحصيلي جديد در حوزه سلامت و تربيت بدني، 
تغذيه رايگان دانش آموزي احيا خواهد شد و ۳ تا 
۵ ميليون دانش آموز تحت پوشش تغذيه رايگان 
دانش آموزي قرار خواهند گرفت. تلاش مي كنيم 
تمامي دانش آموزان عشاير كشور تحت پوشش 

تغذيه دانش آموزي قرار گيرند. 
س��تاري فرد افزود: مدارس ش��بانه روزي داراي 
امكانات حداقلي هس��تند و در تلاش هس��تيم 
تا پايان س��ال تحصيلي آينده براي هر مدرس��ه 
ش��بانه روزي حداقل يك فضاي ورزش��ي ايجاد 

كنيم. 

 بزرگ ترين رويداد ملي نوآوري و پيشرفت ايران با عنوان »نوپيا« با 
حضور فعالان نوآوري اجتماعي ۳0 تير در تهران برگزار مي شود. 

 معاون ش��هردار تهران از تعيين تكليف املاك شهرداري در دست 
اشخاص غير در كوتاه ترين زمان ممكن خبر داد. 

 رئيس شوراي شهر تهران با اشاره به اينكه در حال حاضر قطعات براي 
بازسازي اتوبوس ها تأمين شده و اين اتوبوس ها در حال ورود به خطوط 

است، گفت: به شدت به دنبال توسعه حمل و نقل عمومي هستيم. 
 تهران از ابتداي سال دو روز هواي پاك، 6۴ روز قابل قبول، ۴6 روز 
ناسالم براي افراد حساس جامعه، پنج روز ناسالم براي همه افراد، يك 

روز بسيار ناسالم و دو روز هواي خطرناك داشته است. 
 سرپرست سازمان نوسازي ش��هر تهران بر ضرورت همراهي دفاتر 
توسعه محله با سازمان نوسازي به  منظور اجراي سياست هاي شهرداري 
تهران تأكيد كرد و گفت: زمان صدور پروانه از ۳6 ماه به پنج الي شش 

ماه تعديل شد. 
 رئيس بيست و نهمين كنگره بين المللي نورولوژي و الكتروفيزيولوژي 
باليني ايران از افزايش مبتلايان به سكته مغزي در دوران كرونايي خبر 
داد و گفت: س��الانه حدود ۸0 هزار نفر در كش��ور دچار سكته مغزي 

مي شوند. 
 معاون توسعه مديريت و منابع س��ازمان بهزيستي كشور گفت: در 
حال حاضر سازمان بهزيستي كشور از بيش از ۷ ميليون نفر )۳ ميليون 

خانوار( حمايت مي كند. 

سجاد آذري
  گفت و گو

حسین سروقامت

حمله سگ هاي ولگرد
به امنيت انسان و حيات وحش

آمار سگ هاي ولگرد به طرز قابل تأملي رو به افزايش است و به همين 
نسبت آمار حوادث سگ گزيدگي هم رو به رشد گذاشته است. مطابق 
اظهارات برخي كارشناسان جمعيت سگ هاي ولگرد در كشورمان به 
چيزي نزديك به 2 ميليون قلاده و حتي بيش��تر رسيده است. تنها در 
تهران آمار سگ هاي بي صاحب چيزي حدود ۴00 هزار قلاده تخمين 
زده مي شود. اگر سفري كوتاه به اطراف تهران داشته باشيد، در جاده هاي 
دماوند، لواسان و تلو با لشكري از سگ هاي بي صاحب مواجه مي شويد 
كه در كنار جاده آفتاب گرفته يا زير سايه اي لميده اند. اين جمعيت رو 
به رشد حالا به طور جدي دردسر س��از شده اند. روز گذشته يك جوان 
جويباري بر اثرگازگرفتگي س��گ ولگرد و ابتلا به هاري جان خود را از 
دست داده است. اين نخستين حادثه اي نيست كه امسال بر اثر حمله 
سگ ها رخ مي دهد. از ابتداي امسال تاكنون تنها در قم دو كودك چهار 
و شش ساله بر اثر حمله س��گ هاي ولگرد جانشان را از دست داده اند. 
موارد حمله سگ ها به همين ها خلاصه نمي شود. در سال 1۴00 بيش 
از ۵0 انس��ان در كشور توسط س��گ ها كشته ش��ده اند كه ۳۵ كشته 

كودكان زير 10 سال بوده اند. 
به گفته دكتر به��زاد اميري، رئيس گروه مديري��ت بيماري هاي قابل 
انتقال بين انسان و حيوان وزارت بهداشت، آمار هاري در سال 1۴00 به 

16 مورد رسيده كه اين آمار سه برابر بيشتر از سال 1۳99 است!
اين آمار كه ايران را به سومين كشور جهان از نظر ابتلا به هاري تبديل 
كرده اس��ت، در حالي اتف��اق مي افتد كه كش��ورهاي جه��ان با اتخاذ 
تصميمات سختگيرانه در خصوص حيوانات، به ويژه سگ ها و گربه ها 

به دنبال ريشه كن كردن هاري تا سال 20۳0 هستند. 
سال گذشته نزديك به 2۵0 هزار نفر در كش��ور دچار سگ  گزيدگي 
ش��ده اند كه از اين تعداد 2۵ ه��زار مورد حمله س��گ هاي ولگرد قرار 
گرفته اند. اين 2۵0 هزار نفر مجبور به تزريق داروي ضدهاري شده اند. 
اين در حالي است كه در كمتر از 10 سال گذشته تنها حدود 10۵ هزار 
گزارش در سامانه هاي وزارت بهداشت و درمان ثبت شده  و اين بدين 
معناست كه در مدت 10 سال اين آمار 10 برابر شده  است. در مجموع 
روزانه حدود ۷00 نفر توسط سگ هاي صاحب دار و ولگرد مورد گزش 
قرار مي گيرند كه از اين تعداد بيش از 6۵ نفر توس��ط سگ هاي ولگرد 

صورت مي گيرد. 
غذارس��اني به اين حيوانات ولگرد يكي از اصلي ترين دلايلي است كه 
موجب ش��ده جمعيت آنها به طور فزاينده اي زياد شود. اين حيوانات 
با تأمين غذا توله هاي بيش��تري به دنيا مي آورند و وقتي غذاي كافي 
داشته باشند، توله هاي بيشتري از آنها زنده مي مانند. در تمام كشورها 
غذارساني به حيوانات ولگرد در همه نقاط كشور ممنوع است. تنها در 
بعضي از پارك هاي محصور، افرادي با مجوز از وزارت محيط  زيس��ت 
يا س��ازمان هاي مربوطه مانند ش��هرداري ها زير نظارت دامپزشك و 
سازمان هاي مربوطه به گربه هاي عقيم در آن فضا غذارساني مي كنند. 
در كش��ور ما اما به نام حمايت از حيوانات حت��ي صفحاتي در فضاي 
مجازي ايجاد ش��ده و پول هاي كلاني در اين ميان رد و بدل مي شود 
و هيچ برخورد و پيگيري مناس��بي هم وجود ندارد! افزايش جمعيت 
سگ ها نه فقط محيط زندگي انسان ها را ناامن مي كند، بلكه براي زيست 
ساير موجودات نيز چالش زاست. همچنان كه شاهد حمله سگ هاي 
ولگرد به برخي از گونه هاي حفاظت شده اي همچون مارال ها هستيم. با 
اين اوصاف پشت پرده ماجراي حمايت از سگ هاي ولگرد و رشد فزاينده 

جمعيت آنها چه مي تواند باشد؟

باطري و زاپاس ماشينش را دزديده بودند. هر تاكسي اينترنتي 
هم كه درخواست مي كرد، چند دقيقه نمي گذشت كه از سوي 

راننده لغو مي شد. 
بنابراين سوار اولين ماشين كه شد، شروع كرد به ناسزا گفتن 
به هر چه تاكسي اينترنتي است. راننده گفت حكمتي داشته؛ 

خودتان را ناراحت نكنيد. 
فرياد كشيد:

-  حكمت كيلو چند؟ اينا چيه تو مختون كردن؟ 
دلار پايين كشيده و او ديوانه شده بود. حرص مي خورد و تلفني 

با اين و آن حرف مي زد!
حين صحبت ايست قلبي كرد. راننده كه پرستار هم بود، ايستاد 

و احيايش كرد. . . بعد هم بيمارستان و باقي ماجرا!
هفته بعد تماس گرفت و كتاب كادو ش�ده اي را تقديم راننده 

كرد. 
يك سكه تمام به صفحه اول كتاب الصاق شده بود؛ پولي كه آن 

روزها راننده سخت نيازمندش بود!
فيلم هندي نيس�ت ها! قصه حكمت بالغه پروردگار است. من 

كه باور دارم. . . 
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 يزداني گلوردي- نكا: از ش��جاعت روزنامه بابت چاپ 
مسائل و مشكلات مردم تش��كر مي كنم. ۳0 سال پيش در 
روس��تاي الوكنده 10 هكتار زمين براي احداث بيماس��تان 
۷00 تختخوابي اختصاص دادند كه س��اخت س��قف پيش 
رفته اس��ت. بعد از گذش��ت س��اليان متمادي اين پروژه به 
خاطر مسائل سياس��ي هنوز به بهره برداري نرسيده است. از 
مسئولان متولي خواهشمند است به وضعيت اين بيمارستان 
كه براي احداث آن از پول و زمين بيت المال هزينه شده است، 

چاره انديشي كنيد . 
  يك ش�هروند - تهران: مدت زماني اس��ت ك��ه از طرح 
تشويقي فرزندآوري كه از جمله آن اعطاي وام براي متولدين 
1۴00 و بعد از آن ب��ود مي گذرد. بعد از مراجع��ه به بانك ها با 
رفتار هاي سليقه اي در اعطاي وام مواجه مي شويم. هر كدام از 
بانك ها براي خودشان قانون هاي جداگانه اي را وضع كرده اند 
و حتي اين قانون هايي ك��ه بانك ها وضع كرده اند به محل تولد 
فرزند و پدر رسيده است كه اگر يكي نباشد، وام تعلق نمي گيرد. 
مهم بحث فرزند آوري است يا محل هاي تولد والدين با فرزندان؟! 
مس��ئولان وزارت اقتصاد يا هر ارگاني كه متول��ي اين قوانين 
هستند، فقط به فكر تصويب قانون هاي مختلف نباشند، در عمل 

و اجرا هم پيگيري كنند كه درست انجام مي شود يا نه. 

سلام بر ش�ما مخاطبان هميش�گي »جوان«. 
اين س�تون متعلق به شماس�ت. دلگويه هاي 
ش�ما عزي�زان را از طري�ق ش�بكه هاي 
 0۹1۹0۹۶۸530 ش�ماره  ب�ا   اجتماع�ي 
يا تلفن: ۸۸۴۹۸۴۴۸ پذيرا و  ش�نوا هستيم. 
در نظر داشته باش�يد اين ستون را مسئولان و 

مديران با حساسيت ويژه مي خوانند. 

سخنگوي قوه قضائيه خبر داد
60 شاهد منافق در دادگاه نوري

تنوع خبري نشس�ت ديروز س�خنگوي ق�وه قضائيه زياد بود. ش�ايعه 
تبرئه بودن اس�د بيگي و ديگر متهمان هفت تپه، آغاز اعاده دادرس�ي 
اكب�ر طب�ري، غيرقانوني ش�دن جمعيت ام�ام علي، آخري�ن وضعيت 
پرونده جعفر پناه�ي، س�يف و عراقچ�ي از جمله اخبار نشس�ت بود. 
بيش�ترين تأكيد س�خنگو اما بر دادگاه ناعادلانه حميد نوري در سوئد 
ب�ود. مطلب جدي�د س�خنگو درباره اي�ن دادگاه، ش�اهد مح�ور بودن 
آن و حض�ور ۶0 ش�اهدي ب�ود كه عض�و گروه�ك منافقين هس�تند. 
سخنگوي دستگاه قضا در ابتداي نشس��ت خبري ديروز خود درباره آخرين 
وضعيت پرونده جعف��ر پناهي  گف��ت: در خصوص اين فرد در س��ال 1۳۸9 
دادنامه اي از شعبه 26 دادگاه انقلاب اسلامي به اتهام اجتماع و تباني با هدف 
اقدام عليه امنيت ملي صادر شد. وي در اين پرونده به تحمل پنج سال حبس 
محكوم شد. اين فرد از باب فعاليت تبليغي عليه نظام هم يك سال حبس گرفت 
و جمعاً به شش سال حبس محكوم شد. اين دادنامه قطعي و لازم الاجرا است 
و بر اساس اين حكم، وي از 20 تير امسال براي تحمل كيفر به بازداشتگاه اوين 

معرفي شده است. 
 فرار 5 مجرم هفت تپه اي

مسعود ستايشي در خصوص شايعاتي مبني بر تبرئه »اميد اسدبيگي« متهم 
اصلي پرونده نيش��كر هفته تپه هم گفت: اين قضيه صحت ندارد. اين پرونده 
2۵محكوم دارد كه از اين تعداد هشت نفر از محكومان مطابق قانون درخواست 
اعاده دادرسي كردند. درخواس��ت اين افراد مورد پذيرش قرار گرفته و جهت 
رسيدگي به شعبه ويژه هم عرض مرجع اوليه رسيدگي به پرونده در مجتمع 

رسيدگي به جرائم اقتصادي ارجاع داده شده است. 
سخنگوي قوه قضائيه  افزود: پنج نفر از اين 2۵ محكوم، متواري و تحت تعقيب 
هستند. مابقي اين افراد هم در حال تحمل كيفر هستند. اسدبيگي نيز در حال 
حاضر براساس دادنامه قطعي و لازم الاجرا به 20 سال حبس، ۷۴ ضربه شلاق 
و محروميت دائم از خدمات و جزاي نقدي محكوم شده است. اين محكوميت از 

2۵ مهر ماه 1۴00 اجرايي شده و وي در حال تحمل كيفر است. 
 حكم نوري رسوايي سوئد است

اين مقام عالي قضايي با اشاره به حكم حبس ابد حميد نوري در دادگاه سوئد و 
شرايط برگزاري اين دادگاه و  همچنين نحوه اعتراض به اين حكم  گفت: مراتب 
دادرسي دادگاه حميد نوري به نحو عادلانه و منطبق با موازين عمومي مربوطه، 
صورت نپذيرفته است و اين مسئله از نظر ما يك رسوايي و محل اعتراض شديد 
اس��ت. قوه قضائيه از اقدامات قاطعانه اي كه دولت در راس��تاي حفظ حقوق 
اين ش��هروند انجام مي دهد حمايت خواهد كرد. حميد ن��وري از حق وكيل 
انتخابي و دفاع محروم بود و حق دسترسي به وكيل نداشت. همچنين مطالعه 
كيفرخواس��ت يكي از حقوق اوليه و مقدماتي متهم است، اما امكان مطالعه 

كيفرخواست از سوي دادگاه سوئدي براي وي فراهم نشد. 
ستايش��ي با بيان اينكه هيچ قانونگذاري در عرصه بين الملل��ي اين حكم را 
نمي پذيرد، بيان كرد: صدور حكم ناعادلانه عليه يك تبعه ايراني ناظر بر تمامي 
اتباع كشور است و اين موضوع را به هيچ وجه نمي پذيريم. متأسفانه دولت سوئد، 
به ويژه دادگاه مربوطه تحت فضاسازي گروهك تروريستي منافقين اين رأي 

را صادر كرده است. 
 هزار روز انفرادي براي متهم

ستايشی با اشاره به اينكه 60 ش��اهد كه از اعضاي رسمي گروهك منافيقن 
بوده اند، عليه حميد نوري ش��هادت داده اند، بيان كرد: متأسفانه اين دادگاه 
شاهد محور بوده و صرفاً به شهود متمسك شده است. تمام مستندات در اين 
دادگاه بر مبناي شهودي بوده كه در اين دادگاه مطرح شده و چيزي ديگري 
وجود نداشته است. دادگاه تنها به اين موضوع بسنده كرده و تحقيقات لازم را 

جهت احراز صحت و سقم موضوعات مطروحه انجام نداده است. 
ستايشي در ادامه خطاب به رئيس دادگاه س��وئدي بيان كرد: رئيس دادگاه 
سوئدي شما حميد نوري را محكوم كرديد، اما چرا اجازه ملاقات به خانواده وي 
نمي دهيد! اين دور از مروت و انصاف است. هزار روز انفرادي براي حميد نوري 
در نظر گرفته شد، اين در حالي است كه اين فرد فقط متهم بوده و محكوم هم 

نشده بود و محكوميتش تازه چند روز قبل اعلام شد. 
 آغاز اعاده دادرسي اكبر طبري در 2 اتهام

سخنگوي دستگاه قضا درباره پرونده اكبر طبري هم گفت: با توجه به پذيرش 
اعاده دادرسي اكبر طبري براي رسيدگي به دو اتهام وي و نه بقيه محكوميت ها، 
اين پرونده به شعبه هم عرض كيفري كه اعاده دادرسي آن پذيرفته شده، ارجاع 
داده شده است. جلسات رسيدگي به تقاضاي اعاده دادرسي نيز به زودي آغاز و 
وقت رسيدگي هم تعيين مي شود. اينكه دادگاه علني باشد يا غيرعلني را رئيس 

دادگاه و مقام رسيدگي كننده تعيين مي كند كه متعاقباً اعلام مي شود. 
 جمعيت امام علي نداريم

ستايشي در خصوص آخرين وضعيت پرونده جمعيت امام علي هم اظهار كرد: 
پرونده كيفري جمعيت منحله امام علي در تاريخ 1۷ خرداد 1۴01 با صدور 
كيفرخواست به دادگاه انقلاب اسلامي ارسال شده است. در مورد مسائل حقوقي 
مطرح شده در رابطه با اين جمعيت، انحلال آن در دادگاه بدوي صادر شده است 
كه به رأي دادگاه اعتراض شد، سپس پرونده به دادگاه تجديد نظر ارسال و رأي 
عينا تأييد شده است. از نظر ما جمعيت مورد بحث منحل شده است.  وي افزود: 
همچنين مراتب به وزارت كشور و اداره ثبت شركت ها و مؤسسات حقوقي نيز 
منعكس شده است. بنابراين اين جمعيت هيچ گونه فعاليتي نبايد داشته باشد و 

اگر فعاليتي انجام دهد، غير قانوني است. 
 پرونده سيف و عراقچي اطلاع رساني مي شود

سخنگوي قوه قضائيه در خصوص آخرين روند رسيدگي و آراي صادره به پرونده 
سيف و عراقچي هم گفت: اين اشخاص براساس آراي دادگاه ويژه رسيدگي به 
جرائم اقتصادي محكوميت هايي داشتند كه مطابق مقررات درخواست اعاده 
دادرسي دادند. شعبه اول ديوان عالي كشور به موجب دادنامه صادره در آذر 
ماه 1۴00، اعاده دادرسي را مورد پذيرش قرار داد و پرونده در بهمن ماه 1۴00 
به شعبه اول دادگاه انقلاب اسلامي ويژه رسيدگي به جرائم اقتصادي ارجاع 
و تاكنون جلسات متعددي برگزار شده اس��ت. در حال حاضر پرونده در روند 

رسيدگي قرار دارد و به محض اتخاذ تصميم، اطلاع رساني مي شود. 

علیرضا سزاوار

زهرا چیذري 

  مدرسه


